
                                                                              Po letech na přehradu 

 Ulice Boloňská, Padovská, Milánská, Livornská, sluníčko hřeje v únoru stejně, jako na jihu Evropy, přesto nejsme 

v italském přístavu a nechystáme se trajektem na Korsiku. Ne že by se nám to nelíbilo, ale dneska máme v plánu něco 
docela jiného. Kam jsme to tedy přijeli?  Jsme na hranici sídlišť Horní Měcholupy, Petrovice a staré Petrovice, jsme 

vysoko nad přehradou a chystáme se blízkým lesoparkem sejít dolů k jezeru. 

      Po příjezdu autobusem nás od lesoparku dělí jen moderní budova základní školy a dvě nové výškové stavby   

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 Věžáky jakoby vrůstaly do lesa, stačí se jich chvilku držet a jsme na 
lesní pěšině k jedné z největších lesních lučin v lesoparku prosluněné 
dopoledním sluníčkem. Zatím kromě naší 15 členné skupiny nikde nikdo. 

 

 



 Prosluněná louka láká k posezení, ale my jsme teprve na začátku vycházky tak pomalu sestupujeme lesem 
k jezeru. Po deštích je místy cesta vlhká a kluzká ale s trochou opatrnosti jsme to zvládli.  

 

 Jsme u jezera, víc jak dva roky byla cesta kolem něj kvůli práci na hrázi uzavřená. Hlavní důvod byl ochránit 
území pod přehradou při extrémních dešťových srážkách, upravit vyhlídkovou cestu pro pěší a cyklisty a odstranit invazní 
druhy zeleně hlavně nepůvodní akát. Jsme zvědavi, jak se to povedlo. Pro naši kroniku i pro ty, kteří s námi tentokrát 
nemohli jít, vycházku podrobně nafotily Hana a Lydie. 

  

 

 

 

 

 

 



  

 První dojem je opravdu dobrý. Pravobřežní vyhlídková cesta dostala nový asfalt, nové lajnovaní, okraje při svahu 
lemují mohutné žulové kameny zabraňující sesuvu zeminy na cestu, při jezeru je sypaný drobný žulový štěrk a na 

výhledových místech moc pěkné nové lavičky. Zlepšit je ale vždycky co. Třeba WC, na celé trase, kterou jsme prošli 
(necelých 5 km) nebylo ani jediné a to území kolem přehrady navštíví ročně víc než 1 milion návštěvníků. Vážení 
projektanti za ty půlmetrové kameny se nikdo neschová!!  Výhled na jezero je ale exkluzivní, v pozadí našeho snímku 
panoráma Jižního města. 

 

 

 

 

 

 

 

 Rozhlédli jsme se, podívali na nudistickou pláž na protějším břehu, zatím bez naháčů, tedy nic zajímavého. Něco 
na opalování je ale i na naší straně, jen několik desítek metrů od nás. Jdeme se nato podívat. 

                 Odpočinkové, opalovací i koupací molo z roku 2012 studia architektů Hlaváček & Partner 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 Chvilka odpočinku na sluníčku a jdeme dál. Ale z daleka již nejsme u jezera sami. Dokonce jsme se dočkali 
otázky skupinky tří seniorek vyděšených naší patnáctičlennou skupinou. „Co jste za klub“? (že se vás dokáže sejít tolik).  

 

                                                                 Osvěžení u studánky pod strání 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



                  Úplně nový altán na výhledu na jezero a protější koupaliště, kdo by odolal? 

 

     Naše skupinka se neodvratně blíží k přehradní hrázi, ještě chvilka posezení a informací 



  

 Konečně jsme na hrázi Hostivařské přehrady. Postavena byla na Botiči v letech 1959 - 1962 jako 33 metrů 
vysoká sypaná hráz. Její účel byl bezpečnostní, ekologický, krajinotvorný i rekreační. Stavbou jakékoliv přehrady vždycky 

něco získáme a něco ztrácíme. Proto také takový odpor při stavbě jakéhokoliv nového vodního díla. Ale naše malá 
přehrada je tu s námi již přes padesát let a těžko bychom si to tady představili bez ní. Na zatopené romantické údolí si 
dneska již nikdo ani nevzpomene. 

 I o menší vodní dílo je ale potřeba se starat. V letech 2010 – 2012 byla přehrada odbahněna, z jejího dna bylo 
odvezeno neuvěřitelných 200 000 kubíků sedimentu. V posledních dvou letech byl pro zvýšení bezpečnosti pod hrází 
vybudován nový bezpečnostní přeliv. 

 

                                     Navýšený bezpečnostní přeliv s mohutným odtokovým kanálem 

 

  Greenway Botič, i údolí pod přehradou bývalo kdysi mořským dnem, je to již dávno, v období starších prvohor, 

přesto se tady v údolí Botiče i dnes odhalují geologické vrstvy v místech utváření budoucí říční sítě. Před námi je na 
dnešní dobu vzácné území. Botič, potok dlouhý přibližně 33 kilometrů, je tady pod přehradou významnou lokalitou. 

V délce několika kilometrů, vlastně až do Záběhlic je to přirozený meandrující potok se zachovanými břehovými porosty. 

                                                  Přírodní památka „Meandry Botiče“ 

 

 

 

 

 



 

 Více jak jeden kilometr nás Botič ještě provázel okrajem hostivařského údolí k pražské MHD. Měli jsme dnes 
vlastně štěstí, v polovině února, krásné slunečné počasí bez větru, co si přát pro takovou vycházku do přírody víc. 

16. února 2024. Horní Měcholupy – Hostivař. Vycházku připravili Mirek a Zdenka Bernátovi 

Skvělé fotografie pro foto - kroniku pořídily Hana Mašková a Lýdie Stoupová 


